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“Tornava a casa des de la pla-
ça de la Virreina de Gràcia fent
el mateix recorregut que fa
anys que faig. [...] Quan era a
un parell de carrers de casa, un
home em va sorprendre per
darrere, em va immobilitzar i
em va començar a fer toca-
ments als genitals. [...] Vaig
començar a retorçar-me per
desfer-me dels braços d’aquell
home, que finalment va arren-
car a córrer. [...] Tota jo tre-
molava, i ràpidament vaig ser
conscient que acabava de patir
una agressió sexual”.

Aquest és el dur relat que fa
pocs dies va fer públic la regi-
dora de la CUP Maria Rovira
després d’haver patit una agres-
sió masclista. Però aquestes pa-
raules les podria haver escrit
qualsevol de les 1.445 dones
que, segons xifres oficials, van
denunciar haver estat víctimes
d’una agressió o abús sexual a
Catalunya el 2015. O, de fet,

qualsevol de les moltes que no
arriben a denunciar-ho –es cal-
cula que només el 20% ho fa–.
A Europa, una de cada deu do-
nes de més de 15 anys afirma
haver patit violència sexual.

“DISCURS EXCULPATORI”
“És incomprensible que, da-
vant d’aquestes xifres, la socie-
tat no estigui escandalitzada”.
Qui parla és Alys Samson,
d’Hèlia Dones, una associació
de suport a les dones que pa-
teixen violència de gènere. “Si
en lloc de dones agredides es-
tiguéssim parlant de futbolistes,
què passaria?”, reflexiona in-
dignada. Ella és una de les mol-
tes dones que treballen per
combatre aquesta xacra. En el
seu dia a dia les xifres abstrac-
tes es converteixen en dures ex-
periències difícils d’afrontar.
Primer de tot, perquè el “dis-
curs exculpatori” envers l’a-
gressor –“són persones que no
estan bé del cap”, etc.– està so-
cialment molt estès i “natura-
litza” el problema. I, després,
perquè malgrat que la legislació
catalana al respecte “és de les

més avançades d’Europa, se-
gueix sent insuficient, sobretot
perquè encara és desconeguda
pels que l’han d’aplicar”, la-
menta Samson. 

“De què serveix una bona llei
si no es desplega correcta-
ment?”, es pregunta en aquest
cas Mireia Foradada, membre
de Gatamaula, un altre col·lec-
tiu de dones feministes. “Cal
més formació i especialització
de la policia i la justícia, així com
de la resta d’institucions, inclo-
sos els metges”, reclama. Una
opinió que comparteix Dolo-
res Pulido, membre de Ca la
Dona, un espai de referència en
la matèria, la qual resumeix
que “falta formació en perspec-
tiva feminista a totes les parts
del circuit d’atenció”.

DENUNCIAR ÉS UN “CALVARI”
Des dels col·lectius feministes
saben bé el “calvari” que per a
les dones agredides és denun-
ciar. Moltes es fan enrere quan
se’ls explica què comporta. Ha-
ver de trobar-se amb el seu
agressor, per exemple. Millorar
el procés judicial, doncs, és una

altra de les assignatures pen-
dents, com també ho són la
prevenció i la sensibilització.
“La informació que té la policia
ha de servir per alarmar-nos”,
reclamava la regidora Rovira en
el seu escrit. Un extrem que
comparteixen tant Pulido com
Foradada i Samson, perquè, a
més, fer públic en quins barris
hi ha més agressions serviria
també per combatre “la sensa-
ció d’impunitat” dels agressors.

DES DE L’AJUNTAMENT
I què dir de les institucions?
“Podem fer molt més del que
fem”, escrivia Rovira. Samson i
Pulido ho comparteixen, però
diuen que han detectat un “can-
vi de tarannà” a l’Ajuntament
amb l’executiu d’Ada Colau. “És
un govern molt més receptiu a
treballar per combatre aquesta
xacra”, celebra Pulido. Forada-
da, en canvi, es declara més
“escèptica” en aquest sentit.
“De no fer res a fer alguna cosa
ja és un pas, però queda molt
per fer”, afirma, “començant
per treballar molt més braç a
braç amb el teixit social i veïnal”.

Una crítica que comparteix
Laura Pérez, regidora de Femi-
nismes i LGTBI de l’Ajunta-
ment, la qual admet que “hi ha
molt marge de millora”. “Tots els
serveis i les institucions s’han de
coordinar millor i cal potenciar
les alertes i la sensibilització”,
apunta Pérez. Dit això, però,
remarca la tasca que ja estan
fent des de la seva regidoria, com
ara les campanyes específiques
de sensibilització aprofitant les
Festes Majors dels barris.

Sigui com sigui, no s’acon-
seguirà acabar amb aquesta
xacra si no s’acaba abans “amb
la invisibilitat de les dones” i s’e-
radica “el sexisme de soca-
arrel”, adverteixen els diver-
sos col·lectius feministes. I això
passa per incidir en l’ensenya-
ment, “aplicant-hi la coeduca-
ció”, reclama Samson, “sense
descuidar la tasca que cal fer
amb els homes”, avisa Pulido, i
fomentant “l’autodefensa fe-
minista” entesa en sentit ampli
i orientada a l’empoderament
de les dones, diu Foradada.
Per construir un edifici nou cal
començar pels fonaments.

Arnau Nadeu
BARCELONA

L’any passat 1.445 dones van denunciar haver estat víctimes d’una agressió o abús sexual a Catalunya. Foto: No to violence against women

Una xacra 
(encara) 
a l’ombra
» L’agressió sexual al carrer 
denunciada per la regidora 
Maria Rovira rellança el debat 
sobre la violència masclista

» Tot i les xifres alarmants, 
es “naturalitza” i es menysté 
un problema que cal afrontar 
des de tots els àmbits
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Actualitat a la xarxa

#Apunyalat

@CervantesFAQs: El tamayazo fue una
broma en comparación con lo que ha
ocurrido esta tarde en el Comité Federal
del PSOE en Ferraz!

Un diari plural

per Sergi Villena

4Neymar o la inevitable controvèrsia

El brasiler Neymar, que pos-
seeix aquella capacitat innata
de no deixar ningú indiferent, ha
suscitat el debat durant els dar-
rers dies. El partit contra el Le-
ganés, saldat amb una còmoda
victòria del Barça, va incloure
una exhibició de filigranes de
'Ney' que no van agradar ni a ju-
gadors i afició locals (fins a cert
punt lògic, perquè perdien), ni
tampoc a certs opinadors que
van redundar per enèsima ve-
gada en el suposat caire provo-
catiu d'aquestes accions. 

Partim de la base que l'estil de
Neymar destil·la exuberància en
cada una de les seves interven-
cions, quan entra en contacte
amb la pilota sempre busca dotar
de fantasia qualsevol jugada. Ell
sempre ha jugat així, a Brasil i
aquí, per tant ningú pot esquin-
çar-se les vestidures a aquestes al-
çades, ni sospitar-ne de perverses
intencions de ridiculitzar els ri-
vals. Una de les claus del trident
blaugrana és probablement la
complementarietat que la màgia
de Neymar i la contundència de
Suárez aporten al sublim joc de
Messi. Però més enllà d'aspectes
tècnics, sembla que generar po-

lèmica al voltant del brasiler
dóna bons rèdits a la 'caverna'.
L'afany de desviar com sigui l'a-
tenció és inherent a aquest gru-
puscle intoxicador. Ara, per ex-
emple, amb l'escandalosa simu-
lació d'una falta per part de Ra-
mos durant el partit contra l'Es-
panyol, s'aferren a qualsevol tema
per tal de no parlar de la vergo-
nyosa acció del central andalús,
impròpia d'un professional de
l'esport. I el 'cas Neymar', nascut
aquesta vegada per culpa dels co-
mentaris crítics que en va fer
Laudrup durant la retransmissió
televisiva del partit de Leganés, els
ha vingut de meravella. Les insi-
nuacions que l'exjugador danès
de Barça i Madrid va fer sobre, se-
gons el seu parer, les provoca-
cions del futbolista brasiler, han
atiat el foc des del mateix dia del
partit i han prosseguit durant
tota la setmana. 

Però, inesperadament, la con-
juntura ens ha regalat unes de-
claracions impagables de l'actu-
al entrenador del Madrid, Zida-
ne, que fuig d'ambigüitats i de-
fensa la manera de jugar de 'Ney'
justificant que s'expressi futbo-
lísticament tal com ho fa damunt

d'un terreny de joc perquè és
així com sap fer-ho. En la matei-
xa línia han parlat Simeone o el
propi Luis Enrique. Probable-
ment, després de veure com l'en-
trenador blanc (ara per ara la veu
més autoritzada en el si del ma-
dridisme, gràcies a la bona ratxa
esportiva) opina contràriament
als seus postulats, els instigadors
de la polèmica callaran fins que
toqui una nova campanya deses-
tabilitzadora.

El que és obvi, en qualsevol
cas, és que aquests atacs orques-
trats han estat, són i seran inevi-
tables. No es pot exigir a Neymar
que jugui d'una altra manera,
com tampoc demanar a Piqué
que digui el que no pensa per
acontentar la massa pro-Espanya
que tant el xiula. Que cadascú ac-
tuï com cregui convenient, ja hi
comptem amb aquests retrets
sistemàtics. Però el més trist és
que també hem de comptar amb
la impunitat d'accions com la de
Ramos, que condicionen resul-
tats. Per tant, cal persistir en la mi-
llora del nivell actual de joc, i si les
'lambrettas' d'en Neymar contri-
bueixen a assolir els objectius,
benvingudes siguin.

4Felipe VI y su democracia
per David Rabadà

Con la intención de generar
presión ante el conflicto político
nacional, más la falta de con-
senso territorial para formar
gobierno en España, Felipe VI
ha declarado en la ONU que el
Reino de España posee una de-
mocracia avanzada. El proble-
ma es que si España goza de
una democracia tan avanzada,
cómo se entienden los sigu-
ientes hechos?. 

Primero, ¿por qué una mo-
narquía medieval forma parte
de una democracia moderna?
Segundo, ¿por qué no se da to-
tal transparencia a los gastos,
propiedades e inversiones de
todos los Borbones? Tercero,
¿por qué la Constitución, que
habla de igualdad entre los
españoles, considera delito
que se critique a la casa Real?
Cuarto, ¿cómo se comprende
esta democracia avanzada

siendo la monarquía herencia
dictatorial? Quinto, ¿qué pasa
con todos los deslices desde el
cuñado del Rey hasta su pro-
pio padre pagados por el di-
nero de la democracia espa-
ñola? Sexto, ¿cómo se explica
que el ministro del interior,
Jorge Fernández Díaz, bajo el
amparo del gobierno español,
haya perpetrado una guerra
sucia en contra de otros parti-
dos políticos? Y, por último, si
Felipe VI insiste en una de-
mocracia española avanzada,
¿por qué no organiza unos co-
micios para que el Reino de Es-
paña pueda o no elegirle como
su Rey? Y en caso de no ser ele-
gido, ¿defendería su patria
bajo una República española?
En este país, delante de lo ab-
surdo nada se puede defender
con lógica. La ignorancia es la
madre del atrevimiento.

Un diari participatiu

#VolelReferèndum

@JordiGraupera: Molt bon pas. Però
no és el primer cop, ni el segon, que
se'ns promet un referèndum. Fins que
no se celebri, oberts i vigilants.

#ShimonPeresDEP

@RaholaOficial: Ha mort Shimon Peres,
exprimer ministre d’Israel, un lúcid es-
tadista, un jueu compromès, un home de
pau. RIP. #ShimonPeres.
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Parlen els
veïns

Carla
“La veritat, ni me
n’havia adonat, però
ara que m’hi fixo
crec que afavorirà
que els veïns pu-
guem passejar. Em
sembla racional i

crec que també se’n podrien posar més,
però fins a un cert punt. Sé que l’Ajunta-
ment és molt restrictiu amb el tema.”

Juanjo
“Ja em sembla bé
que les hagin reor-
denat, però crec
que n’hi ha massa.
No es pot passar i
es formen aglome-
racions molt sovint

els caps de setmana, perquè per aquí hi
passa molta gent gran, ciclistes... Crec que
caldria reduir el nombre.”

Susana
“És una bona notí-
cia, perquè es podrà
passejar amb més
amplitud i comodi-
tat. Les terrasses li
donen molta vida a
la rambla i estaria

bé que n’obrissin més. També m’agra-
daria que s’alliberés una mica de trànsit,
de manera puntual o permanent.”

Què et sembla la nova ordenació de terrasses de la rambla de Fabra i Puig?
per Pau Arriaga

Dani
“Posar totes les te-
rrasses cap a una
banda em sembla
una decisió correc-
ta, té sentit i és lò-
gica. Tampoc no em
semblaria mala-

ment que n’hi hagués més si respecten
l’espai que han deixat perquè la gent pu-
gui caminar amb comoditat.”

Un diari obert

4Macacos contra l’espanyolisme
per Gemma Aguilera

És una ofensa terrible, un menyspreu in-
humà, un sacrilegi, una humiliació que
mereix resposta. Resulta que hi ha
32.259 éssers humans i vora 250 ma-
cacos salvatges que no són espanyols i
no ho volen ser, per molt que els pro-
metin un DNI nou de trinca i un lloc al
paradís de la UE. Els gibraltarenys són
així de desagraïts i d’incultes, incapaços
de detectar l’oferta irrepetible que els fan.
Com molts de nosaltres quan ens truca
una companyia de telefonia mòbil per
oferir-nos un preu millor i un smartp-
hone a pagar en còmodes terminis de 48
mesos. Els diem que no, ens pregunten
si és que som imbècils i volem seguir pa-
gant més i responem que sí.

Tant la dreta com l’esquerra del rè-
gim, i també Podemos i C’s -és a dir, tota
l’Espanya nacionalista-, fan seu el crit de
“Gibraltar espanyol!” perquè estan con-
vençuts que un bon dia els britànics del
Penyal es llevaran i se n’adonaran que
han malgastat la seva vida atrapats en
una ficció que va començar amb un mal-
eït  referèndum el 1967, perquè en re-
alitat volen annexionar-se a la pàtria es-
panyola. Que ja n’estan tips, de pertànyer
a un estat més ric i poderós, amb mo-
neda pròpia i privilegis de tota mena, i
que per postres, té tan poca esma im-
perial que es dedica a fer referèndums
perquè els seus ciutadans decideixin lliu-
rement si volen o no formar part de la
Gran Bretanya.

El ministre Margallo hi té una ob-
sessió malaltissa, Gibraltar és el gran tro-
feu de caça que tots els ministres d'Ex-
teriors, a dreta i esquerra, han volgut ex-
hibir però no han pogut abatre l’animal.

És tal la seva dèria que ha amenaçat de
bloquejar les negociacions del Regne
Unit amb la UE pel Brexit si Londres no
s’avé a pactar una entrega progressiva de
Gibraltar a Espanya en una negociació
bilateral Londres-Madrid sense passar
per les urnes. L’obsessió inclou els típics
xous estivals de conflictes diplomàtics al
Penyal dels darrers anys.

Recentment, el monarca espanyol,
digníssim súbdit de Margallo en la
croada contra els gibraltarenys, ha in-
ternacionalitzat el precari nivell de l’Es-
tat que representa assegurant a l’ONU
que això de Gibraltar s’ha d’acabar,
que és un “anacronisme colonial”. La res-
posta del ministre principal de Gibral-
tar no podia ser més humiliant en ter-
mes d’orgull patri i de democràcia ele-
mental: “A l’Europa moderna ha d’im-
perar el dret a decidir, sempre s’ha de
buscar el consentiment d’un poble abans
de parlar de sobirania. L’únic que deci-
dirà el futur de Gibraltar és el poble de
Gibraltar, que ja ha parlat per dir que és
britànic”.

Els gibraltarenys ja van parlar el
1967 quan els van preguntar si volien
romandre com a colònia britànica o
passar a sobirania espanyola, i ho van
ratificar el novembre del 2002 amb el
98,97% dels vots. Espanya ho té fàcil.
Com que considera que les colònies sí
que tenen reconegut el dret d’autode-
terminació, que proposi a Londres una
consulta a l’escocesa per comptar
quants macacos i quants humans se’n
van amb la Roja.   

Publicat a El Món

@Marta_catalonia: Si hay bloqueo y hay
que ir a terceras elecciones, el Partido
Popular se plantea seriamente mandar a
Felipe González como su candidato.

@jordipueyo: El referèndum aquest cop
l’organitzaran Puigdemont, Junqueras i
Romeva. Ni ordinadors absurds ni triple
pregunta.

@losotrosjudios: El Premio Nobel de la
Paz Shimon Peres fue cómplice de la
ocupación de Jerusalén, Gaza y Cisjor-
dania por parte de Israel.

Opinió en 140 caràcters

Estic molt sorprès de com s’interpreta
"el fet de ser català" per part d’alguns po-
lítics. Em refereixo, concretament, a la
Sra. Inés Arrimadas, cara visible del
grup Ciutadans, que en fa un ús reite-
rat que no li correspon, es miri per on
es miri. I no ho dic perquè no hagi nas-
cut al Principat: som, des de temps im-
memorials, terra d’acollida i, per tant,
aquesta qüestió està fora de discusió.

El problema de la Sra. Arrimadas
rau en el fet que forma part d’una for-
mació política que, des del mateix ins-
tant  de la seva presentació en societat,
malda per anorrear la nostra llengua
perjudicant, a banda, l’economia des de
l’instant que denunciaren al TC l’Esta-
tut del 2006 que havia estat aprovat per
totes les institucions de l’Estat i pel po-
ble català en referèndum.

I com se sol dir, no n’hi ha dos sen-
se tres: No en té prou amb el perjudici
que tant ella com tots els companys i
companyes del partit, en especial el pre-
sident Rivera, ens estan causant realit-
zant declaracions d’un anticatalanisme

visceral arreu de l’Estat, sinó que quan
li toca intervenir al Parlament del Parc
de la Ciutadella sempre empra la llen-
gua castellana intentant demostrar,
sense cap tipus de dissimul, el rebuig
envers la nostra. Segur que ella es de-
leix d’un moment de glòria.

No, Sra. Arrimadas,  aquest tipus de
"catalans" no ens interessen si,  aprofi-
tant l’altaveu de la política, intenten des-
truir- nos com a poble. Ultrapassem,
amb escreix, el mil·leni en què, partint
del llatí clàssic heretat dels romans, s’ha
anat formant la nostra parla. Hem pa-
tit, i seguim patint, intents de destruir-
la, fins i tot amb gent armada i, com pot
veure, segueix, sortosament, ben viva.
Prengui’n bona nota.

És cert que el president Pujol va
crear la frase encara vigent de "català
és qui viu i treballa a Catalunya", però,
al meu entendre, ha quedat incom-
pleta. Hauria de ser, a hores d’ara, la
següent: "Català és qui viu i treballa a
Catalunya i, a més, l’estima i la res-
pecta". Vostè no la compleix.

4No, això no és ser català
per Antoni Moliné i Roura
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El projecte de les Casernes acu-
mula endarreriments històrics
que fa temps que els veïns de-
nuncien. D’entre els molts equi-
paments que queden per cons-
truir, sembla que aviat es podrà fer
un petit salt endavant després que
s’hagi conegut que durant el pri-
mer semestre de l’any que ve es
posaran en marxa les obres de la
zona verda, una de les reivindi-
cacions veïnals. 

El president de l’Associació de
Veïns de Sant Andreu, Santi Se-
rra, ha explicat a Línia Sant An-
dreu que en una trobada amb re-
presentants de l’empresa Bagur-
sa en el marc de la comissió de se-
guiment del projecte de Casernes
se’ls va comunicar que les obres es
posaran en marxa el primer se-
mestre de l’any que ve. Serra afir-

ma que es tracta “d’un pas enda-
vant, tot i que aquest projecte no
contempla tota la zona verda que
sempre hem demanat”. Des del
Districte, tot i que remarquen
que el projecte encara no està con-
cretat del tot, han confirmat que
les obres començaran el primer
trimestre de l’any que ve.

LA SEU D’URBANISME
D’altra banda, des de l’Associació
de Veïns de Sant Andreu han
demanat recentment a l’Ajunta-

ment que traslladi la seu d’Urba-
nisme a les Casernes, ja que de-
nuncien que actualment el con-
sistori “està pagant 2,5 milions
d’euros a l’any per estar de lloguer
al Centre Comercial de les Glò-
ries”. Serra considera que la me-
sura “revitalitzaria el comerç de la
zona perquè es portaria un servei
en una zona deteriorada” i, al
mateix temps, “es deixaria de pa-
gar un lloguer caríssim a un pri-
vat i es donaria ús a un equipa-
ment municipal”.

Una imatge de la comissió de seguiment. Foto: @ERC_SantAndreu

Les obres de la zona verda de les
Casernes, a partir de l’any que ve
» Es destinaran 3 milions d’euros a desencallar una part del projecte 
» L’AVV de Sant Andreu vol que Urbanisme es traslladi a les Casernes

Màrius Serra presenta la seva
nova novel·la al Fabra

LITERATURA4L’escriptor Mà-
rius Serra presenta avui al Club
Natació Sant Andreu la seva
nova novel·la ‘Nada es perfecto
en Hawái’. El llibre, que es va pu-
blicar la primavera passada, es
presentarà per primera vegada
en castellà. L’acte, organitzat
pel club i la llibreria Santos
Ochoa, se celebrarà a partir de
dos quarts de vuit del vespre a la
tercera planta de l’edifici. 

Durant la presentació, el pú-
blic podrà gaudir de moltes sor-
preses. També podrà presen-
ciar com unes ballarines ha-

waianes ballen la dansa típica de
Hawai, l’hula, i degustar pro-
ductes típics de l’illa de la Poli-
nèsia, com són el te i marisc.

La nova novel·la de Serra és
una obra sorprenent que posa al
descobert el costat més fosc del
paradís hawaià. L’argument gira
al voltant de la celebració d’un
congrés sobre el capità Cook, el
mític descobridor de les illes, i la
inauguració d’un complex tu-
rístic. Un accident, però, sabo-
tejarà una festivitat que el jove
periodista Tom Rodley té l’en-
càrrec de seguir.

El barri del Congrés, a punt 
de celebrar la seva Festa Major
TRADICIÓ4L’estiu s’ha acabat
però les Festes Majors continuen.
Demà passat arrencarà la del ba-
rri del Congrés, que s’allargarà fins
al pròxim nou d’octubre.

Així doncs, la Festa Major es
posarà en marxa aquest dissabte
amb jocs i tallers infantils, ball, un
recorregut històric pel barri, ver-
sots, un campionat d’escacs, i un
correfoc infantil, entre altres ac-
tivitats. El diumenge arribarà
l’hora del pregó amb l’Agrupació
Congrés, que se celebrarà a la pla-
ça del Congrés a partir de dos
quarts d’una del migdia. La ma-

teixa plaça també acollirà l’ac-
tuació dels falcons de Barcelona,
la 18a botifarrada popular, dan-
sa, teatre i música.

Durant la setmana el barri  no
deixarà de celebrar activitats,
mentre que el dissabte vuit d’oc-
tubre les activitats a la plaça del
Congrés tornaran amb força. Al-
gunes d’elles seran el concurs de
pintura, la gran porcada o el con-
cert i el ball de Festa Major.

La Festa Major acabarà el diu-
menge 9 d’octubre. El dia comen-
çarà amb la 27a Caminada Popu-
lar i acabarà amb els focs artificials. 

La Mercè reuneix més de 23.000
persones a Sant Andreu

CELEBRACIÓ4El Parc de la Tri-
nitat i la Fabra i Coats van ser el
cap de setmana passat dos dels es-
cenaris d’unes Festes de la Mercè
més descentralitzades que mai. 

L’aposta municipal de portar
la Mercè a Sant Andreu va tenir
èxit i, tot i la pluja de divendres a
la nit que va provocar la suspen-
sió d’algun acte, al llarg del cap de
setmana més de 23.000 persones
van passar per aquests dos esce-
naris andreuencs. 

El Parc de la Trinitat es va om-
plir d’espectacles de dansa, bre-
akdance, circ i humor.  Una de les
actuacions estrella va ser la del
grup de dansa urbana de l’Hospi-
talet ‘Street Squad’, que al juliol ha-
via participat en el mundial de bre-
akdance de Los Àngeles.

Per la seva banda, la Fabra i
Coats va acollir diverses propos-
tes de perfil més tecnològic, tot i
que els tres concerts de divendres
no es van poder celebrar.

Sant Andreu Moviments socials | Petició de presó per a dos veïns
La Fiscalia demana tres anys de presó i 5.000 euros de multa per a dos veïns de Sant Andreu

que aniran a judici per la seva presumpta participació en els incidents ocorreguts durant la
vaga general del 14 de novembre de 2012. Un dels acusats és soci del Casal El Noi Baliarda,

que ja ha posat en marxa una campanya per defensar la innocència d’aquests dos andreuencs. 

Albert Ribas
SANT ANDREU

Màrius Serra, en una imatge d’arxiu. Foto: Berta González
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La Nau Bostik ultima una
campanya de micromecenatge
REFORMES4El procés que duu a
terme la Nau Bostik per adaptar-
se a la normativa municipal per
poder tornar a operar amb nor-
malitat continua avançant. Els
responsables de l’espai posaran en
marxa aviat una campanya de
micromecentage per aconseguir fi-
nançament per a les reformes
que encara hi ha pendents.

El gestor d’aquest espai, l’ar-
quitecte i fotògraf Xavier Bassana,

explica que ara mateix estan pen-
dents d’obrir una nau per la qual
ja tindran llicència d’activitat.
“Només ens falta un document de
l’Ajuntament i una inspecció i ja
podrem obrir”, explica Bassiana. 

L’espai ja va obtenir els per-
misos per celebrar el passat dia 17
la jornada gastronòmica Eat Stre-
et, que en aquest cas s’havia de ce-
lebrar a l’exterior del recinte però
es va suspendre per la pluja.

Troben una necròpolis romana
en unes obres a la Sagrera

PATRIMONI4Els serveis d’ar-
queologia de l’Ajuntament han
descobert recentment una nova
necròpolis romana durant les
obres de rehabilitació i ampliació
de la Torre de la Sagrera (carrer
Berenguer de Palou, número 52-
62), que ha de ser el futur casal del
barri. La necròpolis, d’època re-
publicana (segle I a.C), està si-
tuada entre els carrers de Clara
Zetkin i Berenguer de Palou.

Les obres van permetre la des-
coberta de tres fosses d’inhumació
on hi havia els seus respectius
cossos, un dels quals va ser tras-
lladat al dipòsit arqueològic de la
Zona Franca perquè no es mal-
metés a causa de la pluja. El primer

descobriment es va produir men-
tre s’excavava una nova xarxa de
serveis col·lectors per al nou casal
i per al col·legi La Sagrera, inau-
gurat recentment. De seguida les
obres van quedar paralitzades.

Des del servei d’arqueologia
de l’Ajuntament han explicat que
la descoberta es podria ampliar a
un total de cinc tombes, ja que la
necròpolis encara està en procés
d’excavació. Les tres tombes lo-
calitzades, tot i haver patit algun
dany pels treballs de la maqui-
nària, estan en bon estat.

La necròpolis podria estar re-
lacionada amb la vil·la romana del
Pont del Treball Digne, situada a
uns 200 metres cap a l’est.

La tercera edició del Jazzing Fes-
tival va abaixar la persiana el
passat dia 18 després d’haver
aconseguit omplir, una altra ve-
gada, els carrers i les places de
Sant Andreu de jazz i d’un públic
que, novament, no va fallar i  va
demostrar que Sant Andreu res-
pira jazz. Tal com ja va passar l’any
passat, enguany han passat pel
festival més de 20.000 assistents.

Joan Chamorro, l’autèntica
alma mater del festival, i de tot el
que té a veure amb jazz a Sant An-
dreu, mostra a Línia Sant Andreu
la seva satisfacció amb una edició
que “ha estat un èxit, ja que hi ha
hagut molta gent a tots els con-
certs, especialment al primer i a
l’últim, on hi va haver un ple to-
tal”. Chamorro també destaca
que algunes propostes més arris-
cades, com ara el concert de
Martín Leiton, “han funcionat
molt bé i han reunit bastanta
gent”. Durant els 11 dies de festi-
val, han passat pel Jazzing noms
tan destacats com els de  Luigi
Grasso, Carme Canela, Perico
Sambeat, Enrique Oliver, Jaume
Llombart, Gabriel Amargant, Ri-

card Gili, Fredrik Carlquist, Sa-
phie Wells, Supersax Project,
Joan Monné, David Mengual,
Pol Omedes, Martín Leiton, The
Gramphone Allstars Big Band i
tots els joves músics de la Sant
Andreu Jazz Band.

Enguany el Jazzing era més
especial que mai, ja que coincidia
amb el desè aniversari de la Sant
Andreu Jazz Band. Nascuda el
2006 sota la batuta de Chamorro,
en 10 anys ha aconseguit forjar-
se una trajectòria brillant, al ma-
teix temps que ha enregistrat sis
treballs en format   CD i DVD i set

discos sorgits en el si de la col·lec-
ció Joan Chamorro.

EL FUTUR
Per últim, Chamorro recorda que,
tot i que el festival està del tot con-
solidat, seria necessari “aconseguir
un nou impuls econòmic  en for-
ma d’espònsor, ja que la nostra as-
sociació ja hi posa diners, però no
és suficient”. Chamorro agraeix el
suport del Districte, però recorda
que “ens aniria bé tenir més suport
per garantir un festival que porta
el jazz a Sant Andreu i dóna opor-
tunitats a gent d’aquí”.  

El talent jove ha tornat a emergir en la tercera edició del Jazzing. Foto: Jazzing

El Jazzing tanca la seva tercera
edició amb un nou èxit de públic
Redacció
SANT ANDREU
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Per un comerç sostenible
» La Fundació BCN Comerç treballa per difondre valors

com la inclusió, la seguretat, la tolerància i l’entesa

EDITORIAL/ Són quatre els pilars principals
de l’ideari de la Fundació Barcelona Comerç:
treball en xarxa, transparència, serveis útils
a l’associat i responsabilitat social comercial.
Aquest mes, a causa de diferents iniciatives
i projectes que s’estan duent a terme ens
volem focalitzar en un apartat de l’últim
pilar: el comerç sostenible.  

Per comerç sostenible entenem el que
contribueix a fer de la ciutat un lloc millor
pel conjunt dels habitants. El comerç no
només és una activitat empresarial, sinó
que també busca generar entesa, toleràn-
cia, comunicació, inclusió, seguretat, acces-

sibilitat. A partir d’una sèrie d’accions i acti-
vitats que s’aniran duent a terme durant
aquests mesos, s’han anat materialitzant.

Les accions van començar a finals del
juliol passat amb la signatura del conveni
per a la cardioprotecció dels eixos comer-
cials que integren la Fundació Barcelona
Comerç. Un 80% de les parades cardio-res-
piratòries poden acabar amb la recupera-
ció de la víctima si se li aplica un massatge
cardiorespiratori adequat i a temps i si s’u-
tilitza el desfibril·lador de manera adient. 

Els eixos comercials associats tindran
així l’oportunitat de formar-se per tal de

protegir els seus veïns i veïnes i clients en
aquest aspecte.

Aquest mes de setembre se signarà
també el conveni amb l’aplicació Mapp4all,
que dóna informació sobre diferents crite-
ris d’accessibilitat als comerços, no només
a nivell de barreres arquitectòniques, sinó
també a nivell de qualsevol necessitat del
client: menús per celíacs, canviadors per a
nadons, establiments on puguin entrar
mascotes, botigues adaptades a persones
amb discapacitat visual o auditiva... tot això
disponible, gràcies al comerç, en el mòbil o
tauleta de qualsevol usuari.

A més, d’aquí a pocs dies se celebrarà
a Barcelona la Setmana de la Mobilitat
Sostenible i Segura i els eixos comercials
que formen part de la Fundació Barcelona
comerç hi participaran.

Són moltes les coses que encara s’han
de fer per tal de millorar la nostra ciutat i
per fer-la més propera al veí i al client. Co-
mencem a poc a poc i amb bona lletra. Tor-
nem de les vacances amb energies
renovades i moltes ganes de fer coses. Fem
comerç, fem barri, fem ciutat.    

Fundació Barcelona Comerç

» En aquesta línia, els eixos comercials participaran 
en la Setmana de la Mobilitat Sostenible i Segura

Botigues més accessibles  pàg 12
Mapp4all, amb Josep Esteba al 
capdavant, ultima un conveni 
amb la Fundació BCN Comerç

Entrevista pàg 13
Elisa Gómez de Tejada (Informame):
“La supervivència augmenta fins 
al 80% a llocs cardioprotegits”

línialíniaen
Núm. 5 · Setembre 2016 ·  Fundació Barcelona ComerçEl periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona

comerç
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Parlem de comerç

La Fundació Barcelona Comerç col·labora amb Mapp4all, una aplicació que dóna informació
sobre les botigues que s’hi adhereixen i que vol facilitar la mobilitat als discapacitats

Una ciutat 100% accessible

ESTRATÈGIA/A causa de l’anunci de l’ampliació del
Centre Comercial La Maquinista, situada a prop de
l’Eix Comercial de Sant Andreu, i davant de les de-
mandes de diversos col·lectius per l’afectació que
aquest projecte genera a la zona, hem començat con-
juntament amb l’Ajuntament la planificació i el dis-
seny d’un Pla Estratègic de Comunicació que pretén
ajudar i protegir el comerç de proximitat de Sant An-
dreu, mostrant tant la necessitat que el client final té
de l’Eix comercial, el comerç de proximitat i tots els
serveis que facilita –tant els percebuts com els
menys percebuts–, com, d’altra banda, de la im-
portància que el client –veí– té en relació al comerç
de proximitat, estant, ambdós, en una simbiosi con-
tínua en el dia a dia. 

Aquest pla de comunicació va adreçat al client i

al veí del barri, amb l’objectiu de conscienciar-lo de
la realitat que s’està vivint actualment i, evidentment,
per premiar-lo amb promocions, ofertes i diferents
premis per tal de reforçar el missatge. 

La campanya s’estructurarà al voltant de les no-
ves tecnologies per tal d’expressar i demostrar la re-
siliència del comerç de proximitat i la seva contínua
adaptació als nous temps i a les noves dinàmiques.

INFORMAR PER PROTEGIR-NOS
Des de l’Eix Comercial de Sant Andreu creiem que la
primera acció que s’ha de fer des del comerç de pro-
ximitat és informar a la gent del barri on estan ubi-
cats els comerços associats, i també sobre qui som,
què fem i de quina manera influïm i participem, tant
els uns com els altres, de les nostres vides. 

L’Eix Sant Andreu i el consistori
treballen en un pla de comunicació

INNOVACIÓ/Mapp4all neix fa 10 anys de
la mà d’un home, Josep Esteba, que va
percebre la necessitat d’una plataforma
que informés sobre l’accessibilitat dels es-
tabliments i les ciutats. El març de l’any
passat es va començar a professionalitzar
la idea amb amics i familiars per tal de re-
alitzar una cosa que ningú havia fet fins
ara: un mapa digital de l’accessibilitat. 

Per accessibilitat Mapp4all entén no
només les necessitats de les persones
amb discapacitat o mobilitat reduïda,
sinó qualsevol tipus de característica útil i
catalogable per a una persona: celíacs, in-
drets on poder anar amb la mascota, llocs
on hi hagi canviadors per a nadons o sales
de lactància, ajudes visuals, auditives i
mobilitat reduïda. 

L’APP COMPLETADA PER TOTS
El funcionament de Mapp4all es basa
en la tècnica digital amb més èxit ac-
tualment: el contingut generat pels
mateixos usuaris. Altres webs com Wi-
kipèdia o el mateix Facebook utilitzen
aquesta tècnica que es basa a deixar

que siguin els usuaris els qui comple-
mentin i completin l’aplicació. 

El pas número 1 de Mapp4all és fer
un escàner de tots els comerços i esta-
bliments de la ciutat. Per fer-ho, s’ha
creat un programa d’integració i ocu-
pació amb el suport de l’Ajuntament,
on un equip de 20 persones faran difu-
sió del projecte i intentaran que s’ad-
hereixin al projecte. L’adhesió pot ser
de dues maneres, o gratuïta, on aparei-
xeran el nom de l’establiment, la loca-
lització, els serveis d’accessibilitat i on
els usuaris podran comentar, valorar i
completar la informació; o bé retri-
buïda, la versió prèmium, on apareixerà
també el logo de l’establiment, el telè-
fon, la plana web, i hi haurà una valora-
ció feta pel mateix establiment i només
el propietari o la persona responsable
de la gestió de l’establiment tindrà
accés a la modificació de les dades. 

MAPP4ALL I LA FUNDACIÓ
L’aplicació és gratuïta tant per l’usuari
com pel comerç que no vulgui la ver-

sió prèmium. Des de la Fundació Bar-
celona Comerç s’ha treballat en la sig-
natura d’un conveni que permetrà als
comerciants membres accedir a la ver-
sió prèmium amb tots els avantatges
que això comporta –trucades directes
a l’establiment des de l’aplicació, accés
directe al web, possibilitat de no tocar
l’accessibilitat–. 

La Fundació Barcelona Comerç està
molt sensibilitzada sobre el projecte de
ciutat sostenible i accessible que s’està
duent a terme, ja que en dos
eixos –Creu Coberta i Cor Eixample– ja
s’havien fet accions. Aquest setembre
se signarà el conveni per tal de pro-

moure la millora de l’accessibilitat als
comerços de la ciutat de manera que
aconseguim que Barcelona sigui la pri-
mera ciutat 100% accessible d’Europa. 

A partir de setembre es continuarà
la campanya de difusió de l’App que va
començar el dia 12 de juliol: en menys
de dues setmanes més de 14.000 co-
merços figuraven ja a l’aplicació i en 15
dies, sense accions de màrqueting per
captar usuaris, ja es comptabilitzaven
més de 1.000 descàrregues. Es preveu
que al mes de gener aquest nombre
s’ampliï fins a 150.000. L’app està tra-
duïda en diferents idiomes per tal d’a-
traure també el públic turístic. 
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ENTREVISTA/ El passat 26 de juliol es va
signar el conveni per la cardio-protecció
dels 16 eixos comercials que conformen la
Fundació. Aquest conveni inclourà la ins-
tal·lació de desfibril·ladors a les seus dels
eixos comercials que ho desitgin, així com
formació en primers auxilis i d’utilització
de l’aparell. Vam tenir l’oportunitat de par-
lar amb Elisa Gómez de Tejada Gimeno, di-
rectora general d’Informame, l’empresa
que fa anys que col·labora amb un dels
eixos de la ciutat i que es farà càrrec de car-
dioprotegir els comerços de la ciutat.

Què és Informame?
Informame és una empresa que va sorgir
fa vuit anys de la mà d’un grup de perso-
nes que feien feina dins el món de l’emer-
gència. Veiem la necessitat d’implantar
cursos per saber atendre les emergències
i les urgències a nivell de carrer, a nivell bà-
sic. Quan va sorgir la idea vam tenir la sort
que Telefònica, que aleshores estava im-
plantant un projecte de cardio-protecció,
ens va venir a buscar per veure si volíem
participar, primer a nivell de Balears, i un cop
ens va conèixer ens van oferir fer la formació
per tot Espanya. Vam acceptar i, a poc a poc,
estem fent camí. 

Com us organitzeu? Teniu voluntaris i al-
hora professionals?
La gent que fa feina en aquest món ja té un

punt de voluntariat dins seu, en general. Tota
la gent que participa en el projecte té sen-
sibilitat en el tema i han anat arribant a In-
formame per iniciativa pròpia. A mesura que
hem anat fent camí també s’ha anat con-
formant, de manera natural, el grup que te-
nim ara: altament sensibilitzat, homogeni i
amb una visió semblant sobre què hauríem
de fer. A part d’això, destacar que aquest any,
de manera totalment altruista, hem tingut
la sort de comptar amb un grup de pro-
fessionals a Catalunya que han realitzat una
campanya de conscienciació a escoles en-
globat dins un programa recomanat per en-
titats científiques anomenat Kid Save Lives.

Per què creus que necessitem estar car-
dioprotegits?
Tenim dades molt importants: a Espanya
moren 30.000 persones per aturada cardí-
aca a l’any. Si tenim un desfibril·lador a mà
i el pots emprar en els primers moments,
tens una possibilitat de supervivència molt
elevada. Si implantem els sistemes de car-
dioprotecció, d’aquestes 30.000 persones
fins al 80% es podrien salvar. 

Què és el que implica el conveni signat
amb la Fundació? Com ajudarà els eixos
i què suposarà?
El canvi és substantiu. És cert que s’haurà de
fer una feina de sensibilització perquè pu-
guin accedir als coneixements i forma-

cions, però un cop ho facin creiem que ells
mateixos veuran la utilitat i la seguretat que
això implica. Creiem que el fet d’estendre
aquesta protecció a nivell de Barcelona serà
molt positiu tant pel comerç com per a les
persones que ajudareu.  

Què inclourà la formació?
És una formació de suport vital bàsic que
posa èmfasi en el massatge cardíac i en l’ús
del desfibril·lador. Bàsicament els cursos en-
senyen a reconèixer una aturada cardíaca
en qualsevol ciutadà que la pugui patir, iden-
tificar-la com una emergència mèdica i
ensenyar què cal fer mentre no arriben els
serveis d’emergència. Amb això el que fem
és guanyar temps perquè arribi l’ambulància
i la recuperació d’aquesta aturada cardíaca
pugui ser viable. Per altra banda, la segona
part del curs és l’acreditació de com utilit-
zar un desfibril·lador, perquè perdin la por,
vegin com n’és de segur i com funciona.

---
La taxa de supervivència en el cas de no fer la
reanimació és d’un 5% contra el 80% de su-
pervivents de parades cardíaques quan han
estat atesos. L’aturada cardíaca en persones
sanes és la principal causa de defunció a tot
Europa, per sobre dels accidents de trànsit i al-
tres malalties i no passa només a la gent gran,
sinó que pot passar a totes les persones, per
tant, cal estar preparats.  

Com gestionar una reclamació?
Quan hi ha un conflicte en un es-
tabliment, i pels motius que siguin
no es pot solucionar, el comer-
ciant, encara que el client no li de-
mani, pot oferir-li el full de recla-
macions, ja que pot ser una bona
eina: no passa res i no vol dir que
el client tingui raó. Això es valorarà
més tard. L’important es que hi ha
un valor afegit per a la botiga que
la persona consumidora pot in-
terpretar com una mostra d’in-
tentar trobar solucions. 

A més, es pot informar al
client que la reclamació es tra-
mitarà via Defensor del Client, un
organisme independent per a
la resolució de conflictes. 

Quin procediment se segueix
després?
Aleshores, el consumidor entre-
ga el full. És molt important que
el comerciant posi data i segell al
full perquè té un mes per con-
testar-la. A partir d’aquí, l’esta-
bliment pot fer dues coses: con-
tactar directament al consumi-
dor –es recomana fer-ho sempre
per escrit o pot remetre la recla-
mació al Defensor del Client– o
directament o a través del dina-
mitzador/a de l’eix.

Si en contactar directament al
consumidor el conflicte se solu-
ciona dins el primer mes, per-
fecte, tot s’acabarà. Si no se so-
luciona durant aquest període, el
consumidor pot anar a un orga-
nisme de consum adscrit a l’A-
juntament o bé a la Generalitat.
Aquest organisme remetrà la re-
clamació a l’establiment perquè
digui la seva. Si la botiga no con-
testa les administracions poden
obrir un expedient per incom-
pliment del codi de consum i la
llei de mediació perquè és obli-
gatori respondre.

Si contesta i no hi ha acord,
l’organisme provarà una media-
ció o un arbitratge de consum. Si
veu que l’establiment té la raó li
comunicarà al consumidor. 

En la pròxima edició parlarem
de quin tipus de suport oferirà el
Defensor del Client a l’establi-
ment i quin procés se seguirà. 

“La supervivència augmenta 
fins al 80% a llocs cardioprotegits”

Elisa Gómez de Tejada Gimeno / Directora general d’Informame

Dia de la signatura del conveni amb Informame, amb Gómez de Tejada (segona per l’esquerra). Foto: Fundació

El Defensor 
del Client
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Comprar barat sovint surt car.
Aquesta màxima que, qui més qui
menys, tothom té en compte,
també es pot aplicar a la venda
il·legal de productes al carrer. El
top manta o la simple compra de
begudes a peu de carrer a per-
sones sense el degut permís ge-
nera molts prejudicis en tots els
àmbits de la societat. 

És per aquesta raó que la Ge-
neralitat ha impulsat durant
aquest estiu una campanya per
conscienciar els possibles com-
pradors sobre els efectes negatius
que es desprenen d’adquirir ar-
ticles al top manta, ja no només
per al comerç local, sinó també
per a ells mateixos. 

SENSE GARANTIES
I és que sovint es tendeix a con-
siderar com a principals afec-
tats de tot plegat les marques o
empreses els productes de les
quals es venen falsificats en el
top manta. Tanmateix, la venda
il·legal al carrer ofereix articles
sense cap tipus de garantia que
també poden arribar a repre-
sentar un risc per a les persones
que els adquireixen. 

Posem per cas la venda de be-

gudes al carrer durant les nits. En
aquesta situació ningú no pot
garantir-ne la procedència o si
aquests productes han passat
els controls necessaris. Això tam-
bé passa quan es tracta de jo-
guines o altres productes que es
venen al marge de la llei i que po-
den suposar un perill. 

En el cas dels productes ad-
quirits al top manta, sovint roba,
sabates o CD, no tenen cap tipus
de garantia ni es pot reclamar a
ningú en cas de trobar-hi alguna
deficiència o problema. 

És per tot això que el Govern
insta els ciutadans i els visitants a
dir ‘No’ a la venda il·legal al carrer.
Per la seva seguretat i també
perquè perjudica la indústria i el
comerç legalment establerts en
una zona concreta. Els articles
adquirits en el comerç de proxi-
mitat tenen garantia, han passat
els controls escaients i estan sub-
jectes a una sèrie de drets del con-
sumidor. En cas de comprar pro-
ductes en mal estat o rebre un

mal servei en una botiga legal-
ment establerta, el comprador
pot adreçar-se a qualsevol ofici-
na del consumidor i exigir una
compensació. Aquesta possibili-
tat no existeix en cas de comprar
al top manta. 

Per altra banda, aquests pro-
ductes, sovint falsificacions de
marques conegudes, vulneren
els drets de la propietat industrial
i intel·lectual  -en el cas de músi-
ca o pel·lícules pirates- i defrau-
den les arques públiques.

A més, la venda il·legal al ca-
rrer ocupa l’espai públic i dificul-
ta la lliure circulació, evitant que
la població en pugui gaudir. 

POSSIBLES SANCIONS
Adquirir productes que es ve-
nen de manera il·legal al carrer
també pot comportar proble-
mes al comprador. Com que a Ca-
talunya aquesta pràctica està
prohibida, els seus clients poden
arribar a ser sancionats pels
agents dels cossos de seguretat
que els enxampin comprant.  

Per tot plegat, tal com re-
corda la Generalitat, tot el que
una persona es pot estalviar
comprant en aquests mercats
clandestins ho pot acabar pa-
gant amb escreix més enda-
vant des de diversos àmbits.
Però no només ell, sinó també
la societat en conjunt. 

‘No’ al top manta: tots hi guanyem
» La Generalitat alerta dels perjudicis de la venda il·legal al carrer i insta els ciutadans a no comprar-hi

» Aquesta pràctica ofereix productes sense cap tipus de garantia i perjudica el comerç de proximitat

Redacció
BARCELONA

La venda il·legal al carrer ocupa l’espai públic i dificulta la mobilitat dels ciutadans. Fotos: Arxiu

EXPLOTATS4Darrere de la
manta se solen amagar situa-
cions injustes. I és que la venda
il·legal al carrer sovint la controlen
màfies i xarxes de delinqüència or-
ganitzada. És per aquest motiu
que els seus treballadors no tenen
garantit cap dret laboral. 

Les jornades interminables
dels venedors -nit i dia- i les du-
res condicions en les quals han de
desenvolupar la seva feina -faci
fred o calor, i sempre pendents
d’evitar els cossos de seguretat

que combaten aquesta xacra-
fan que la venda il·legal al carrer
fomenti el treball clandestí i el rè-
gim d’esclavatge. 

Per altra banda, els diversos
operatius policials també actuen
de manera intensa sobre l’origen
del fenomen de la venda ambu-
lant no autoritzada. Es tracta de
magatzems de distribució de pro-
ductes que posteriorment es ve-
nen al carrer sense el permís ne-
cessari. Una cadena que perpetua
una situació on tots hi perdem.

Màfies i règim d’esclavatge

A Catalunya, els
clients del top manta
poden ser sancionats
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El comerç del districte treurà
pit aquest dissabte amb el tradi-
cional Comerç al Carrer de la tar-
dor, una cita que omplirà el ca-
rrer Gran de parades amb pro-
ductes de botiguers andreuencs. 
“Els comerciants estan molt il·lu-
sionats amb la cita”, explica Pròs-
per Puig, president de l’Eix Sant
Andreu. Aquesta associació treu-
rà al carrer entre 150 i 170 boti-
gues associades, que es donaran
a conèixer als veïns per demos-
trar que al barri poden trobar
qualsevol cosa que busquin. 

A banda dels comerços, la
mostra també oferirà activitats
culturals i lúdiques, com ara ac-
tuacions i exhibicions en directe,
tallers i jocs infantils. 

Aquest és el cas de l’associa-
ció de comerciants Sant Andreu

Nord, que col·locarà un inflable
per als més petits i un escenari on
s’hi faran exhibicions de zum-
ba –a dos quarts de 12 del matí–,
country i ball infantil –aquestes
dues a la tarda–. 

En el cas de Sant Andreu
Nord, l’entitat treurà al carrer al
voltant d’una trentena de boti-
gues associades. 

Totes dues associacions tam-
bé faran espai per a entitats sen-
se ànim de lucre i solidàries,
com ara el Banc d’Aliments, que
s’instal·larà en la confluència
dels carrers Malats i Gran. 

Per altra banda, a la mostra es
donarà a conèixer pla de comu-
nicació que han treballat con-
juntament les dues entitats

El comerç al carrer d’octubre sol ser sempre un èxit d’assistència. Foto: Twitter

Els botiguers celebren dissabte 
la mostra de comerç de tardor
» El carrer Gran s’omplirà amb gairebé 200 parades amb botigues
» Música, exhibicions i tallers completaran l’oferta de la jornada

La futura llei de comerç 
no regularà les rebaixes

NORMATIVA4La Generalitat
pretén aprovar una nova llei de
comerç abans de finalitzar l’any.
Així ho va assegurar el conseller
d’Empresa i Coneixement, Jor-
di Baiget, la setmana passada. 

Aquesta nova normativa, en-
tre altres, contempla liberalitzar
el període de rebaixes i ampliar
les hores d’obertura setmanals a
75 –davant les 72 actuals i les 90
de la llei espanyola–. De fet,
amb aquesta nova llei es posarà
fi a les rebaixes tal com es co-
neixen, ja que dóna llum verda
perquè els comerços puguin fer-
les quan vulguin, tot i que reco-

manarà els dos períodes tradi-
cionals d’estiu i hivern. 

Pel que fa al calendari, es
mantindran els 10 dies festius
d’obertura –vuit que fixa la Ge-
neralitat i altres dos per part dels
ajuntaments– tot i que en el
cas que hi hagi dos festius se-
guits, les botigues podran obrir
en algun dels dos. 

Davant d’aquest anunci, la
Fundació Barcelona Comerç
ha reconegut que “és complicat
no liberalitzar les rebaixes a ni-
vell normatiu”, però creu que
això està “lluny d’ajudar a créi-
xer al petit comerç”. 

La seu de l’Institut de Mercats
i de l’Eix, a l’edifici d’Hisenda?
PROPOSTA4Convertir l’edifici
d’Hisenda en la seu de l’Institut
Municipal de Mercats (IMMB) i
habilitar un espai per ubicar-hi
la seu de l’Eix Sant Andreu a peu
de carrer. Aquesta és la pro-
posta que portarà Convergència
al consell plenari del Districte del
pròxim 5 octubre. 

De fet, CiU ja va contemplar
aquesta possibilitat durant el
seu mandat, quan l’edifici enca-
ra era propietat de l’Estat. La
compra es va acabar duent a ter-
me el passat mes de juny per
part de l’actual govern.

I és que el darrer projecte
plantejat per a aquest immoble
va quedar paralitzat a inicis de
l’estiu. La Universitat Oberta de
Catalunya (UOC) volia llogar l’e-
difici al consistori, però l’enda-
rreriment en el procés de com-
pravenda va aturar-ho.

L’Eix Sant Andreu, per la
seva banda, veu “important” po-
der instal·lar-se en aquest edifi-
ci. El seu president, Pròsper
Puig, a més, considera “positiu”
que el barri i la ciutat recuperin
un espai amb dinamisme que
ara mateix està tancat.

Un detingut per robar a tres
supermercats del districte

SUCCESSOS4Els Mossos van
detenir el passat 20 de setembre
un home de 47 anys acusat de co-
metre tres robatoris violents en
supermercats del districte els
dies 22 d’agost, 8 i 19 de setem-
bre. A més, l’arrestat n’hauria co-
mès, presumptament, tres més a
l’Hospitalet i a Badalona. 

La policia explica que el mo-
dus operandi del presumpte atra-
cador era sempre el mateix: ac-
tuava sol, amb un passamun-

tanyes i una pistola amb la qual
amenaçava els botiguers. Segons
els Mossos,en els robatoris se
solia endur entre 140 i 500 euros. 

L’intercanvi d’informació en-
tre les diferents comissaries va
permetre identificar el pre-
sumpte atracador, que va ser
detingut el dia 20 a l’Hospitalet
per delictes de trencament de
condemna i violència masclista
contra la seva exparella. El jutge
el va enviar a presó el dia 22. 

Comerç Dinamització | Comença la temporada de tardor del BCN Moda al Carrer
Les desfilades del BCN Moda al Carrer tornaran a omplir les places dels barris durant l’octubre. Aquest
programa, una iniciativa de la Fundació Barcelona Comerç, vol fer valdre les propostes de les botigues

dels barris amb “grans esdeveniments” com aquest, destaca la fundació. L’Eix Sant Andreu, de fet, ja va
viure una jornada així a finals del mes de maig passat. Ara, Cor d’Horta obrirà foc aquest dissabte.

Redacció
SANT ANDREU
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EIXAMPLE/Malgrat l’oposició veïnal, el restaurant El Bella-
vista del Jardín del Norteva obrir les seves portes a finals del
mes de juliol. El local, situat a l’interior d’illa del carrer Enric
Granados 86-88, consta de dos pisos amb una superfície de
1.000 metres quadrats, que es complementen amb un jar-
dí-terrassa de les mateixes dimensions. El local el gestiona
Rodrigo Messi, germà del futbolista del Barça, amb l’ajuda
dels seus germans i de la família Iglesias, propietària de ma-
risqueries i altres establiments de restauració.

L’associació SOS Carrer Enric Granados ha estat l’actor més
involucrat alçant la veu en contra de l’obertura de l’establi-
ment. En un comunicat publicat pocs dies després de la in-
auguració del restaurant, SOS Carrer Enric Granados adverteix
que el local “no disposa de llicència d’activitat per operar al
jardí de 1.000 metres quadrats situat a l’interior d’illa, que està
envoltat per més d’un centenar d’habitatges”, però que
aquest funciona com una part més del negoci. “Serà com-
plicat canviar-ho, però lluitarem i farem tot el possible per-
què es respecti el descans dels veïns. És un tema amb el qual
estem molt implicats”, explica el president de l’Associació de
Veïns de l’Esquerra de l’Eixample, Toni Colomina.

El mateix futbolista, acompanyat per la seva dona An-
tonella Rocuzzo, va visitar per primer cop El Bellavista del Jar-
dín del Norte el passat diumenge 4.

El veïnat rebutja el mega-restaurant de
Messi a un interior d’illa d’Enric Granados HORTA-GUINARDÓ/Els búnquers del Turó de la Rovira, al

barri del Carmel, són un dels atractius que més atenció tu-
rística han despertat darrerament. De fet, no només són els
visitants de la ciutat els qui pugen fins a un dels punts on
es poden gaudir d’espectaculars panoràmiques, sinó que
han proliferat rodatges de pel·lícules i anuncis.

De fet, i arran d’una notícia publicada per una cadena
de televisió on s’assegurava que “per ara l’associació de veïns
no ho considera un problema greu”, l’Associació de Veïns i
Veïnes del Carmel va publicar un aclariment en el qual ex-
plica que la situació de les bateries “sí sembla un problema
important” i insta el govern a “començar a aplicar polítiques
de decreixement turístic”, tant al barri com a la ciutat.

En aquest sentit, l’Ajuntament està estudiant, entre d’al-
tres mesures, la possibilitat de restringir el nombre de ro-
datges permesos i la temàtica d’aquests.

Les bateries antiaèries 
del Carmel, desbordades?

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

Més d’un milió de persones van desafiar la pluja i van tornar a gaudir de la Festa de la Mercè

Adéu als dies més màgics
CELEBRACIÓ/ La ciutat ha tornat a gaudir
dels seus quatre dies més màgics. Diumenge
passat va acabar una nova celebració de la
Festa de la Mercè, amb el tradicional Piromu-
sical des de les Fonts de Montjuïc, que aquest
any ha volgut homenatjar París i dos dels mú-
sics contemporanis més coneguts i que han
mort recentment, David Bowie i Prince.

Abans, però, més d’un milió de persones
havien pogut gaudir de la Festa “més parti-
cipativa i descentralitzada”. Aquest tarannà,
que des de l’Ajuntament havien anat recor-
dant cada cop que s’acostava la data d’inici,
va quedar clar des del pregó, que l’escriptor
adrianenc Javier Pérez Andújar va llegir di-
jous al Saló de Cent del consistori. Pérez An-
dújar va fer referència a la ciutat “que ha
construït la classe treballadora, la de les rei-
vindicacions veïnals o la dels obrers”, mentre
que l’alcaldessa Ada Colau va reclamar una
festa “viva, alegre, diversa i inclusiva”. Paral·le-
lament, Toni Albà  va fer un pregó alternatiu
a Pla de Palau que va aplegar un miler de
persones, segons els organitzadors. Amb
tot, el toc d’inici, enguany un pèl enrarit, ja
era un fet: la Festa havia començat.

Com no podia ser d’una altra manera, la
cultura popular ha estat un dels pals de paller
dels quatre dies de festa. De fet, i sense
comptar els assistents als correfocs, gairebé
230.000 persones no van voler perdre’s la Ca-
valcada i les dues jornades castelleres que es
van organitzar.

El festival Mercè Arts al Carrer (MAC)
també ha estat un dels grans atractius de la
Mercè 2016. Amb la seva oferta transversal,
que cobria des de propostes de circ fins a
d’altres de pintura, dansa i música, el MAC va

aplegar prop de 200.000 persones que es van
repartir per tots els seus escenaris (incloent-hi
el Parc de la Trinitat, que es va estrenar amb
21.000 espectadors).

La Fabra i Coats, una altra de les grans no-
vetats en l’edició d’enguany, va tenir una es-
trena notable amb les seves propostes
tecnològiques, que van fer gaudir més de
2.500 persones.

Però si hi ha un apartat del calendari que
any rere any desperta expectació aquest és
el de les actuacions musicals. La ciutat s’ha
convertit en l’escenari on totes les bandes
volen tocar i durant els quatre dies, artistes
de la talla de Sidonie (van substituir Love of
Lesbian, que van haver de cancel·lar la seva
actuació per culpa de la pluja), Manu Chao,
La Gran Pegatina o les diferents propostes del
cicle Barcelona Acció Musical (BAM) van fer
que milers de persones (gairebé 190.000)
desafiessin el clima i s’ho passessin de valent
repartides pels escenaris del Bogatell, del
Fòrum, de l’avinguda de la Reina Maria Cris-
tina i de la plaça de la Catedral.

Per últim, una de les grans novetats d’en-
guany, Associa’t a la festa (una proposta mu-
nicipal que volia servir per donar a conèixer
les associacions i entitats de la ciutat de ma-
nera participativa), va congregar més de
120.000 persones.

El tinent d’alcalde Jaume Collboni va
fer un balanç de final de la Mercè en el
qual va destacar “el civisme amb el qual
els veïns i veïnes han gaudit de la festa”,
una sensació compartida per Colau, que
va aprofitar la presència de París com a
ciutat convidada per signar un acord amb
la seva homòloga Anne Hidalgo.
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SÍNDICA/ El passat dia 5, Maria
Assumpció Vilà va prendre pos-
sessió del seu càrrec com a Sín-
dica de Greuges de la ciutat. 

Durant el seu parlament, Vilà,
que repetirà al càrrec durant cinc
anys més, va destacar que la seva
intenció serà “arribar a tothom i
que mai ningú es quedi sense de-
fensa”. La Síndica també va dir que
la sindicatura “ha de reforçar-se i
ser més propera i eficaç per poder
defensar els drets fonamentals i
les llibertats públiques”.

Vilà va ser reescollida a prin-
cipis de juliol gràcies als vots de
tots els grups polítics del consis-
tori amb l’excepció de la CUP, que
es va abstenir.

Maria Assumpció
Vilà inicia el seu
segon mandat

URBANISME/ El passat 28 de juliol a pri-
mera hora del matí, la Guàrdia Urbana, per
ordres de l’Ajuntament, va retirar les taules
i les cadires de les terrasses dels bars i res-
taurants que hi ha als porxos del Mercat de
la Boqueria. Tot i això, els restauradors van
desafiar les ordres municipals i al migdia
van tornar a col·locar taules i cadires, de ma-
nera que els agents van tornar per retirar
novament tot el material.

Una setmana després d’aquest episodi,
l’Ajuntament va concedir, de manera provi-
sional, llicències de terrasses per a 11 d’a-
quests negocis. Aquesta mesura, però, no
va acabar de satisfer els propietaris dels es-
tabliments. De fet, el president de l'Associa-
ció dels Pòrtics de la Boqueria, Manuel Ruiz,
considerava que la concessió es va fer

“sense cap criteri” i la va qualificar de “me-
sura d'urgència mal presa”.

Un altre actor que també va dir-hi la seva
va ser l’Assemblea de Barris per un Turisme
Sostenible (ABTS). En un comunicat, de-
nunciava “la progressiva expulsió de la clien-
tela de tota la vida i la substitució d’usos
veïnals pels d’un parc temàtic orientat al tu-
risme”. L’ABTS també apuntava que, “Ciutat
Vella és un territori sense llei on molts ne-
gocis (amb honroses excepcions) només
compleixen les normes quan la pressió veï-
nal els força”. En el mateix text, l’Assamblea
aplaudia la nova postura de l’Ajuntament
“exigint el compliment de la normativa”, al
mateix temps que demanava “un debat mu-
nicipal i ciutadà sobre les taxes que els pri-
vats paguen per aquest ús de l’espai públic”.

Tensió entre consistori i restauradors
pels bars dels porxos de la Boqueria

ESPORTS/ El cinquè Correbarri ja
és a tocar. El dia 16 del mes que
ve, la ciutat tornarà a ser l’escenari
d’aquesta competició en la qual
tots els atletes participants re-
presenten el seu districte.

El recorregut, de 10 quilò-
metres, començarà i acabarà a la
plaça del Mar, a Ciutat Vella, i re-
correrà els seus punts més em-
blemàtics. 

Tothom qui vulgui participar
pot incriure’s al seu portal web
(www.correbarri.com) o bé pre-
sencialment a les oficines del
Club Natació Atlètic Barceloneta
o a les botigues Benitosports. El
procés d’inscripció estarà obert
fins al dia 11 d’octubre.

Compte enrere per a
la cinquena edició
del Correbarri

SERVEIS/ L’arribada del setembre
coincideix amb el retorn al fun-
cionament habitual de les 13
Oficines d’Atenció Ciutadana
(OAC) que hi ha repartides per
tota la ciutat.

Aquests espais són el lloc
en el qual es poden dur a terme
tràmits relacionats amb el padró,
la Hisenda municipal, la identi-
tat digital, urbanisme i obres,
qüestions relacionades amb els
animals de companyia, sol·licitar
la targeta del Park Güell o el Re-
gistre Gaudir Més. 

Per a aquests tràmits cal de-
manar hora a través de la web
(ajuntament.bcn.cat/cita) o bé
trucant al 010 o al 900 226 226.

Quins són els
tràmits per als quals
cal cita prèvia?

La FAVB demana mesures de 
“justícia humanitària” per als manters
TOP MANTA/“El més colpidor és
trobar-se amb la punyent realitat
d’unes persones condemnades a
malviure per l’únic fet de no ser ciu-
tadanes”. Aquesta és una frase del
comunicat de la Federació d’Asso-
ciacions de Veïns (FAVB) en relació
al top manta, on l’entitat posa èm-
fasi en la situació dels manters, unes
persones atrapades en un “bucle
pervers” que les condemna a “no
poder tramitar el seu arrelament
social” perquè no tenen un lloc de
treball, el qual “no està al seu abast
perquè no estan regularitzades”.

La FAVB descriu el fenomen del
top manta com a “polièdric” i la-
menta que segons quins sec-
tors –en referència a alguns
comerciants i polítics–han “magni-
ficat” la qüestió. A més, denuncia
les crítiques que s’hi fan, les quals
“tenen un tuf racista” quan “no van
acompanyades de la demanda
d’una sortida digna” per als man-
ters. De fet, la principal reclamació
de la FAVB és impulsar mesures de
“justícia humanitària” per als vene-
dors ambulants que “intenten ven-
dre el que tenen sobre la manta”. 

IMPACTE ECONÒMIC RELATIU
En relació als productes que venen
els manters, la FAVB relativitza l’im-
pacte econòmic que té sobre les
botigues.  Reconeix, tanmateix, que
“és criticable” que un turista compri
unes vambes sense pagar l’IVA, tot
i que recorda que “ho ha pogut fer
abans al seu creuer”. De la mateixa
manera, la FAVB qüestiona el sis-
tema i posa l’accent en “l’explotació
infantil” que hi pot haver darrere de
la fabricació de les vambes que es

venen de manera legal. “El mono-
poli de qui té el negoci és qui marca
les regles de joc”, sentencia.

Per tot plegat, la federació creu
que  “no hi ha solucions fàcils” per al
fenomen de la venda irregular al ca-
rrer. Tanmateix, fan reclamacions
específiques a tots els actors invo-
lucrats en la problemàtica. Pel que
fa al govern espanyol, la FAVB re-
clama que es prengui en conside-
ració regularitzar els “sense papers”
i qüestiona la Llei d’Estrangeria. 

Per altra banda, insta l’Ajunta-
ment a dialogar amb els manters
els quals, asseguren, “ja els hi agra-
daria poder pagar 0,55 euros per
un metre quadrat de sòl públic”,
com fan els bars amb les terrasses.
Tanmateix, la FAVB sí que reconeix
que l’ocupació d’espais públics pel
top manta “genera molèsties al veï-
nat”. Seguint amb les demandes al
consistori, l’associació titlla “d’insu-
ficients” els 40 plans d’ocupació per
a manters i exigeix “tots els esfor-
ços possibles” per “dignificar” la si-
tuació dels manters. En relació als
plans d’ocupació, el Sindicat Popu-
lar de Venedors Ambulant creu
que es tracta d’una iniciativa “molt
limitada” en places.

En aquesta línia, la FAVB critica
la “repressió” policial contra els ve-
nedors del top manta, la qual, con-
sidera, no té res a veure amb la
lluita contra les màfies que pro-
pugnen els cossos de seguretat.
Una situació que empeny els man-
ters a sobreviure a través d’una
pràctica il·legal però que, segura-
ment, “és una de les activitats més
dignes que poden fer”, tenint en
compte la seva situació, diu la FAVB. 

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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Confirmar el bon inici de curs i,
de pas, sumar la quarta victòria
de la temporada a casa. Aquests
són els objectius que Mikel Az-
parren i el Sant Andreu s’han
marcat de cara al partit de demà
passat a les 8 del vespre contra
el filial del Sabadell.

La Monta, el Castelldefels i el
Granollers són els equips que,
fins ara, han passat pel Narcís
Sala amb un resultat idèntic:
victòria per un Sant Andreu que
ha tornat a convertir l’estadi en
un fortí inexpugnable on ha
marcat sis gols i només n’ha re-
but tres.

Els arlequinats, avant penúl-
tims, encara no han aconseguit
guanyar en el que va de lliga, però
visitaran el Narcís Sala amb la mo-
ral pels núvols després d’haver su-

mat un punt diumenge passat al
derbi contra el Terrassa (1-1).

EMPAT A PALAMÓS
La pluja que va caure a l’Empor-
dà va dificultar el joc, però l’equip
va sumar el primer punt a domi-
cili diumenge passat a Palamós
(1-1). Després d’una primera part
igualada, i quan semblava que el
partit marxaria empatat al des-

cans, Sekou, l’home més incisiu
dels quadribarrats, va aprofitar
una centrada des de l’extrem
dret per afusellar Manzano.

Els locals van estirar les seves
línies, però el Sant Andreu con-
trolava bé les aproximacions pa-
lamosines, fins que al minut 73
Medina va aprofitar la indecisió
de la defensa i de Segovia per
empatar el matx.

Segovia va ser un dels millors a Palamós. Foto: Judit Andreu / UESA

El Sant Andreu vol aconseguir 
el quart triomf del curs a casa

» La Monta, el Castelldefels i el Granollers han perdut al Narcís Sala
» L’equip va sumar un punt diumenge passat a Palamós sota la pluja 

Tot a punt per a la Milla
Urbana i la Cursa del Congrés

ATLETISME4Al barri del Con-
grés l’arribada de la Festa Major
també és sinònim d’esport. I és
que ja està tot a punt per a una
nova edició de la Milla Urbana
(enguany se celebrarà per 22a
vegada) i de la cursa 5Kongrés,
una prova que repeteix després
de néixer l’any passat.

Veïns i atletes s’han marcat en
vermell el 9 d’octubre, diumen-
ge de la setmana que ve, per po-
sar-se a provar al mateix temps
que recorren bona part del carrer
Felip II. De fet, a partir de dos
quarts de 10 del matí, quan es do-

narà el tret de sortida a la cursa
de 5000 metres, corredors de to-
tes les edats competiran per ser
els més ràpids al carrer Felip II
entre Puerto Príncipe i Ramon
Albó. Els darrers que competiran
seran els participants d’entre 18
i 40 anys en la Milla.

Tothom qui vulgui partici-
par-hi té temps fins al dia 8
d’octubre. Les inscripcions s’han
de fer de manera presencial a la
Caseta Comissió de Festes (si-
tuada a la plaça del Congrés) o al
Gimnàs Yawara (carrer de Con-
cepció Arenal, 164).

El CN Sant Andreu enceta el
curs amb la Copa Catalunya

WATERPOLO4La temporada ja
està en marxa. Ja fa gairebé
dues setmanes que els equips sè-
niors del CN Sant Andreu han
tornat a la feina amb la disputa
de les primeres rondes de la
Copa Catalunya.

El primer equip femení, un
dels emblemes del club, va co-
mençar el seu camí a la compe-
tició abans-d’ahir guanyant el
partit d’anada dels quarts de fi-
nal en un partit igualat a la pis-
cina del CN Terrassa (9-11).

En canvi, el sènior masculí ja
fa setmanes que treballa. Els de

Xavi Julià i Dani Esforzado van
superar la primera ronda de la
competició amb solvència de-
rrotant el CN Sant Feliu (6-11 al
Baix Llobregat i 11-5 a la Pere Se-
rrat), però abans-d’ahir van pa-
tir una derrota contundent a
casa contra el CN Terrassa (3-15)
que els deixa amb poques op-
cions de passar a semifinals.

Els partits de tornada dels
quarts de final de la competició,
tant masculins com femenins, es
van disputar ahir al vespre, quan
ja s’havia tancat aquesta edició
de Línia Sant Andreu.

Escrits i Navarro, del CN Sant
Andreu, guanyen a Banyoles
NATACIÓ4El CN Sant Andreu
va ser el gran protagonista de la
73a edició de la Travessa de
l’Estany de Banyoles. Dos dels
nedadors del club, Albert Escrits
i Judith Navarro, van ser els
guanyadors d’una nova compe-
tició de la cursa a la capital del
Pla de l’Estany.

Escrits va ser el més ràpid dels
participants que va completar
els dos quilòmetres del recorregut.
El jove nedador va aturar el cro-

nòmetre en 23 minuts i 37 segons.
Per la seva banda, Navarro tam-
bé va sumar una victòria a Ban-
yoles després de completar la
prova en 25 minuts i 38 segons.
La nedadora s’havia plantejat
l’assalt al rècord de la competició
(24 minuts i 52 segons, de la ba-
dalonina Mireia Belmonte), però
no va ser possible igualar-lo.

Josep Farré, en la categoria
Màsters E, va aconseguir l’altra
victòria del club a la prova.

‘Skate’ | L’’skate park’ de Baró de Viver, en marxa
Els aficionats als monopatins estan de sort. Des d’abans-d’ahir ja està en funcionament
el nou skate park al Baró de Viver. Es tracta d’un espai amb una pista de gairebé 1.300

metres quadrats pensada per a patinadors de tots els nivells. Aquest nou espai també
vol convertir-se en una referència al barri per als amants d’altres disciplines urbanes.

Redacció
SANT ANDREU
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AGENDA MENSUAL
AVUI 29 DE SETEMBRE
19:30 Concert de música clàssica a càrrec del Ha-

vel 4uartet. Durant el recital s’interpretaran
peces de Bach, Vivaldi, Corelli, Mozart o Pau
Casals. / Centre Cívic Navas.

DIJOUS 6 D’OCTUBRE
19:00 Primera sessió del curs Introducció al dis-

seny de vestuari per a arts escèniques, un curs
per introductori per a aquest àmbit del dis-
seny. / Fàbrica de Creació Nau Ivanow.

DIMARTS 11 D’OCTUBRE
18:30 Espai de formació en les arts escèniques

on es podrà treballar el potencial artístic. In-
terpretació, escenografia, maquillatge són al-
guns dels aspectes que es treballen. / Fàbri-
ca de Creació Nau Ivanow.

FINS AL 30 DE SETEMBRE
09:30 Darrers dos dies per poder veure l’expo-

sició El passat industrial de la Fabra i Coats, una
mostra de fotografies que ensenya com era
la Fabra i Coats durant la seva època de mà-
xim funcionament. / Espai Josep Bota.

A PARTIR DE L’1 D’OCTUBRE
18:00 El dia 1 d’octubre es farà la inauguració

de l’exposició Me volví mala, de Blanca Had-
dad, una artista urbana que acostuma a
parlar de temes com el patiment a la nostra
societat. / Nau Bostik.

DISSABTE 1 D’OCTUBRE
12:00 La Rínxols d’Or i els tres ossos és una re-

versió musicada de la història a càrrec de la
companyia Endrapacontes. Entrada gratuïta.
/ Biblioteca La Sagrera - Marina Clotet.

DISSABTE 8 D’OCTUBRE
11:30 Matinal monogràfica sobre el món de l’a-

gricultura L'Hort de tardor. El primer tram del
matí serà teòric i després hi haurà una part pràc-
tica. / Biblioteca La Sagrera - Marina Clotet.

DISSABTE 8 D’OCTUBRE
19:45 Partit de bàsquet corresponent a la se-

gona jornada de la Copa Catalunya mascu-
lina entre el SESE i CB Ciutat Vella. / Pavelló
Virrei Amat.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Última representació d’El Petit Príncep,
l’adaptació de la novel·la homònima
d’Antoine de Saint-Exupéry, a càrrec de
la companyia N54 Produccions. / Sant
Andreu Teatre.

N54 Produccions porta 
‘El Petit Príncep’ al SAT
Dg. 16 d’octubre a les 12:00

Curs per aprendre a fabricar kanzashi,
les flors tradicionals japoneses que ser-
veixen per decorar el cabell, la bijuteria
o la roba. / Centre Municipal de Cultura
Popular de Sant Andreu.

Arrenca un taller trimestral
de l’art nipó ‘kanzashi’
Ds. 8 d’octubre a les 17:30

La prestigiosa coreògrafa i ballarina
Anna Llombart presenta la seva últi-
ma creació, Woodbeats, sota la direc-
ció artística d´en Toni Sans. / Centre Cí-
vic Baró de Viver.

La ballarina Anna Llombart
porta ‘Woodbeats’ al districte

Dv. 7 d’octubre a les 20:00

Partit de futbol corresponent a la no-
vena jornada de la Tercera divisió en-
tre la UE Sant Andreu i el CF Peralada.
/ Municipal Narcís Sala.

El Sant Andreu rep la
visita del CF Peralada
Dc. 12 d’octubre a les 12:00
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